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حضــرت آیت الله خامنه ای رهبــر معظم انقلاب 
اسلامی در اجرای بند یک اصل یکصد و دهم قانون 
اساسی و پس از مشــورت با مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، سیاست های کلی توسعه دریا محور 
را برای اقدام به روســای قوای سه گانه و رئیس 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند.
به گزارش ایسنا، براســاس این ابلاغیه قوه مجریه موظف 
اســت با کمک مجلس شورای اســلامی و قوه قضائیه و با 
بسیج دستگاه های مسئول، برنامه جامع تحقق این سیاست ها 
را، شامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرائی لازم 

در مهلت شش ماهه ارائه کند.
متن سیاست های کلی توسعه دریا محور به این شرح است:

دریاها و خصوصاً دریاهای آزاد و اقیانوس ها از مواهب الهی و 
ذخایر و منابع سرشاری برای زمینه سازی رشد علم و فناوری، 
افزایش کار و ثروت، تأمین نیازهای حیاتی و تولید اقتدار و بستر 
مناســبی برای تمدن سازی می باشند. ایران با موقعیت ممتاز 
جغرافیایی و قرارداشــتن بین دو دریا و برخورداری از هزاران 
کیلومتر سواحل و نیز جزایر و ظرفیت های فراوان بر زمین مانده، 
لازم است با حضور مؤثر در ساحل، فراساحل، دریا و اقیانوس و 

بهره گیری از آن به عنوان یک پیشران و محور توسعه کشور، 
برای احراز جایگاه شایسته منطقه ای و جهانی در بهره گیری از 
دریا اقدام کند. از این رو سیاست های کلی توسعه دریا محور به 

شرح زیر تعیین می گردد:
۱-  سیاست گذاری یکپارچه امور دریایی و تقسیم کار ملی و 
مدیریت چابک و کارآمد دریا به منظور بهره گیری حداکثری 
از ظرفیت های دریا، برای احراز جایگاه شایسته جهانی و رتبه 

اول در منطقه.
۲-    توسعه فعالیت های اقتصادی دریامحور و ایجاد قطب های 
توســعه دریایی پیشران در ســواحل، جزایر و پس کرانه ها به 
گونه ای که نرخ رشد اقتصادی در حوزه فعالیت های دریامحور 
)اقتصاد دریامحور( طی ده سال همواره حداقل دو برابر نرخ رشد 

اقتصادی کشور باشد.
۳- تسهیل و توســعه سرمایه گذاری و مشــارکت داخلی 
و خارجی با ایجاد زیرســاخت های لازم نرم افزاری و سخت 

افزاری )حقوقی، اقتصادی، زیربنایی و امنیتی(
۴- تدوین طرح جامع توسعه دریامحور با پهنه بندی دریا، کرانه 
و پس کرانه و تعیین سهم و جغرافیای جمعیت، تجارت، صنعت، 
کشاورزی و گردشگری، خصوصاً در سواحل و جزایر جنوب و 

بالاخص سواحل مکران با تاکید بر هویت ایرانی-اسلامی طی 
حداکثر یک سال پس از ابلاغ سیاست.

۵-  بهره برداری حداکثری و بهینه از ظرفیت ها، منابع و ذخایر 
زیست بوم دریایی با ممانعت از تخریب محیط زیست دریایی 

بخصوص توسط کشورهای دیگر.
۶-   تأمین و ارتقاء سرمایه انسانی و مدیریت متعهد و کارآمد و 
ایجاد پشتوانه علمی، آموزشی و پژوهشی برای توسعه دریامحور 

و زیست بوم نوآوری و فناوری دریایی.
۷-    توسعه همکاری های اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری 
در طرح های بزرگ مقیاس و دانش بنیان زیرساختی، تولیدی 
و خدماتی با کشورهای همســایه و سایر کشورها به منظور 
بهره گیــری از ظرفیت های دریایی و حضــور مؤثر در معابر 

بین المللی و دستیابی به موقعیت قطب های منطقه ای.
۸- افزایش سهم کشور در حمل و نقل دریایی و ترانزیت با 

ایجاد و تقویت شبکه حمل و نقل ترکیبی.
۹-حمایت از ســرمایه گذاران بومــی و محلی در طرح های 
توسعه ای و حمایت از فعالان اقتصادی و بنگاه های کوچک 
و متوسط جوامع محلی در حوزه های مختلف از جمله صیادی، 

کشاورزی، صنعتی و گردشگری.

ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریا محور از سوی رهبر معظم انقلاب نماینده چابهار در مجلس:
  احتمال مهاجرت افغانی های اخراج شده 

از پاکستان به ایران نگران کننده است
نماینده چابهار در مجلس گفت: آنچه باید در دفاع از فلسطین اتفاق بیفتد 
حمایت تمام عیاری است که جمهوری اسلامی از آرمان فلسطین دارد و این 

خودش ارزشمندتر از این فانتزی بازی مضحکی است که اخیرا رخ می دهد.
معین الدین سعیدیدرباره گزارش مرکز پژوهش ها در خصوص ارائه برنامه ۵ ساله توسعه پس از 
آزادی فلسطین گفت: مشاهده کردم یک فراخوانی از سوی مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی مبنی بر تدوین برنامه ۵ ساله اول توسعه کشور فلسطین داده شده است؛ به اعتقاد من 
واقعا جهت حمایت از آرمان فلسطین راه های بهتری از این فانتزی بازی ها مضحک وجود دارد.

نماینده چابهار در مجلس ش خاطرنشان کرد: اگر ما خیلی در بحث قوانین برنامه ۵ ساله توسعه 
دســتاورد شاخصی داریم، خودمان باید الان پاسخگو باشیم که چرا تنها ۲۰ درصد از قانون ۵ 
ساله ششم توسعه قابلیت اجرایی پیدا کرده است.وی در گفت وگو با ایلنا،  با اشاره به این که من 
فکر می کنم ملت فلسطین نیازی به فانتزی بازی ندارد، اظهار داشت: آنچه که باید اتفاق بیفتد 
حمایت تمام عیاری است که جمهوری اسلامی از آرمان فلسطین دارد و این خودش ارزشمندتر 
از این فانتزی بازی های مضحکی اســت که اخیرا رخ می دهد؛ من توجه عزیزان را به اجرایی 
شدن برنامه های توسعه خودمان جلب می کنم.سعیدی با اشاره به اخراج مهاجران افغانستانی 
از کشــور پاکستان عنوان کرد: ما به دلیل حسن همسایگی پذیرایی جمعیت قابل توجهی از 
همسایگان افغانستانی هستیم. اما واقعیت این است چالش های متعددی هم در این مسیر ایجاد 
شده و حمایت های لازم از طرف نهادهای بین المللی اتفاق نمی افتد و الان که کشور پاکستان 
نسبت به اخراج گسترده مهاجران افغانستانی اقدام می کند، اگر بخواهند بخشی از آنها به ایران 
بیایند به نظر من نگران کننده است.  این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: علیرغم همه نگاه های 
انسان دوستانه به همسایه شرقی خودمان شاهد هستیم گروه طالبان معتقد به هیچ کدام اصول 
حقوق بین الملل نیست که بارزترین مصداق آن عدم تحقق حقابه هیرمند است که مشکلاتی را 
برای مردم سیستان ایجاد کرده است.وی تاکید کرد: به نظر من در چنین شرایطی باید بسیار با 
خویشتن داری اقدام کنیم زیرا احتمال مهاجرت این حجم عظیم از افغانستانی ها به سمت ایران در 

ساماندهی شان چالش ایجاد خواهد کرد.

جزییات برنامه هفتم توسعه؛
 احراز هویت منوط به اخذ گواهی

 امضای الکترونیکی شد
با مصوبه مجلس، احراز هویت اشخاصی که امضای آن ها برای دریافت تمامی 

خدمات ثبتی لازم است، منوط به اخذ گواهی امضای الکترونیکی می شود.
به گزارش مهر، نمایندگان مجلس در جلسه دیروز و در ادامه بررسی موارد ارجاعی از کمیسیون 
تلفیق، بند )پ( ماده ۱۰۸ لایحه برنامه هفتم را تصویب کردند.طبق این مصوبه، احراز هویت 
اشخاصی که امضای ایشان برای دریافت تمامی خدمات ثبتی از قبیل دریافت خدمت از دفاتر 
اسناد رسمی، دفاتر ازدواج و طلاق و ادارات ثبت شرکت ها لازم است منوط به اخذ گواهی امضای 
الکترونیکی موضوع ماده )۳۱( قانون تجارت الکترونیکی مصوب سال ۱۳۸۲ است.اتباع خارجی 
فاقد حساب کاربری در سامانه ابلاغ الکترونیک قوه قضائیه و اشخاصی که به عنوان محکوم یا 
متهم در زندان ها و بازداشتگاه ها حضور دارند و همچنین ارائه خدمات موضوع این بند در خارج از 

کشور، از حکم این بند مستثنی هستند.

نظارت بر بازار کالاهای اساسی افزایش می یابد
در نشست کارگروه تنظیم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت بر افزایش 

نظارت بر بازار کالاهای اساسی برای کسب رضایت مردم تاکید شد.
نشســت کارگروه تنظیم بازار، با ریاست محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزارت 
صمت و با حضور »حسین فرهیدزاده« معاون وزیر صمت و رئیس سازمان حمایت، نمایندگان 
دســتگاه های ذیربط از جمله وزارت خانه های جهاد و کشاورزی، راه و شهرسازی و …، بانک 
مرکزی، اتاق های بازرگانی، اصناف، تعاون، تعزیرات حکومتی و مســئولان بخش خصوصی 
مرتبط با این نشست، در محل ستاد وزارت صمت برگزار شد. در این نشست مدیران بخش های 
دولتی و خصوصی، پیشنهادات مختلف خود را در خصوص موضوعات مرتبط با این نشست بیان 
کردند.به گزارش تجارت نیوز، معاونین وزیر صمت نیز بر توجه ویژه وزارت صمت به موضوع 
نظارت هرچه بیشتر و بهتر بر بازار تاکید و اعلام کردند که این وزارتخانه تمام تلاش خود را برای 

کسب رضایت عمومی مردم در خصوص قیمت محصولات مختلف انجام خواهد داد.

صادرات تخم مرغ و ۱۲ قلم کالا آزاد شد
گمرک ایران روز سه شنبه ممنوعیت صادرات محصولات مختلف از جمله 
کاغذ و مقوا بسته بندی، فیلم BOPP و BOPET، تخم مرغ خوراکی و غیر 
خوراکی، جوجه یک روزه، پیله کرم ابریشم، ابریشم خام، ضایعات ابریشم، 

نخ ابریشم، نخ را لغو کرد. و الیاف پشم را ریسیده است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، گمرک ایران لغو ممنوعیت صادرات کاغذ و کارتن بسته بندی، فیلم 
BOPP و BOPET ، تخم مرغ خوراکی و غیر خوراکی، جوجه یک روزه، پیله کرم ابریشم، 

ابریشم خام، ضایعات ابریشم، نخ ابریشم، نخ و الیاف پشمی تابیده شده را ابلاغ کرد.

حداقل ۳۰ درصد و گاهی ۱۰۰ درصد
 افزایش عجیب قیمت مرغ و گوشت

 از کشتارگاه تا بازار
قیمت مرغ در بازار ۳۷ درصد بیشتر از مرغ زنده است. این اختلاف در گوشت 

قرمز از ۱۰۰ درصد می گذرد.
 قیمت یک کیلو مرغ درحدفاصل کشتارگاه تا بازار نزدیک ۲۲ هزار تومان تفاوت دارد. بررسی ها 
نشان می دهد قیمت مرغ زنده که برای فرشنده ها اهمیت پیدا می کند، در سطح کشور کمتر از 
کیلویی ۵۸ هزار تومان است اما همین مرغ در میادین تره بار و مرغ فروشی ها به شکل متوسط 
نزدیک کیلویی ۸۰ هزار تومان به دست مردم می رسد. وقتی سراغ بازار گوشت قرمز می رویم، 
این اختلاف بیشتر می شود. طوریکه تفاوت قیمت گوساله زنده و گوشت گوساله در بازار به ۹۶ 

درصد می رسد و برای گوشت گوسفندی ۱۰۶ درصد تخمین زده می شود.
تفاوت قیمت مرغ زنده و بازار؛ ۳۷ درصد

به گزارش فرارو، قیمت مرغ در بازار به صورت متوسط ۷۹ هزار و ۶۴۰ تومان محاسبه می شود. 
این عدد برآیندی از متوسط قیمت مرغ در استان های مختلف کشور است و طبیعتا قیمت مرغ 
می تواند در تهران و شهر های مختلف و حتی مغازه ای با مغازه دیگر تفاوت داشته باشد. با این حال 
همین عدد به طور میانگین ۳۷ درصد بیشتر از قیمت مرغ زنده است.قیمت مرغ زنده در کل کشور 
به طور میانگین به ۵۷ هزار و ۷۲۰ تومان رسیده و با این اوصاف فروشنده ها مرغ را کیلویی ۲۱ هزار 
و ۹۲۰ تومان بیشتر از چیزی که بابت آن هزینه کردند، می فروشند. مثلا در شهری مثل تهران 
که قیمت مرغ زنده به حدود ۶۰ هزار تومان رسیده، مردم مرغ را در بازار به طور متوسط کیلویی 
۸۱ هزار و ۵۰۰ تومان یعنی تقریبا ۳۵ درصد بیشتر می خرند.قیمت مرغ در یک سری از استان ها 
نسبت به مرغ زنده اختلاف بیشتری دارد و این عدد به عنوان مثال در خوزستان به مرز ۳۸ درصد 
می رسد. چون مرغ زنده ای که در شهر های مختلف خوزستان با قیمت کیلویی ۶۱ هزار تومان 
به خرده فروشی ها می رسد، به طور متوسط با قیمت کیلویی ۸۴ هزار تومان برای مردم آب می خورد.

تفاوت قیمت گوسفند زنده و بازار؛ ۱۰۶ درصد
قیمت هر کیلو گوشت گوسفندی در سطح کشور ۴۱۴ هزار و ۳۵۰ تومان تخمین زده می شود. 
عددی که با احتساب همه نوع گوشت گوسفندی به دست آمده و قسمت هایی مثل قلوه گاه، 
سردست، ماهیچه و ... در بالاوپایین رفتن آن تاثیر دارند.قیمت گوشت گوسفندی در بازار البته 
نسبت به چیزی که به اسم دام زنده می شناسیم، بیش از ۱۰۰ درصد بیشتر است. چون اطلاعات 
فرارو مشخص می کند قیمت هر کیلو گوسفند زنده در کشور به ۲۰۰ هزار و ۱۸۰ تومان می رسد. 
تفاوت ۲۱۴ هزار و ۱۷۰ تومانی قیمت هر کیلو گوسفند زنده با گوشت گوسفندی معادل اختلاف 
۱۰۶ درصدی اســت، اما همین عدد آخر در استان فارس به ۱۲۷ درصد افزایش پیدا می کند. 
قیمت گوشت گوسفندی در فارس نیمه آبان امسال حدودا کیلویی ۴۱۵ هزار تومان است، اما 
قیمت گوسفند زنده که برای قصاب ها مهم است، در همین استان نزدیک کیلویی ۱۹۷ هزار 
تومان برآورد می شود.قیمت گوشت گوسفندی در خراسان رضوی تفاوت کمتری با دام زنده دارد 
و عدد ۱۹۲ هزار و ۵۰۰ تومانی که به عنوان قیمت هر کیلو دام زنده در این استان مطرح است، 

در قصابی ها به ۳۸۰ هزار تومان بابت هر کیلو گوشت گوسفندی می رسد؛ کمتر از ۱۰۰ درصد.
تفاوت قیمت گوساله زنده و بازار؛ ۹۶ درصد

قیمت گوشت گوساله در بازار فعلا کیلویی ۳۴ هزار تومان از گوشت گوسفندی کمتر است. 
درحالی که هر کیلو گوشت گوسفندی به طور میانگین ۴۱۴ هزار و ۳۵۰ تومان ارزش دارد، خرید 
گوشت گوساله به شکل متوسط کیلویی ۳۸۰ هزار و ۷۵۰ تومان خرج برمی دارد.قیمت گوشت 
گوساله با این حال درمقایسه با گوساله زنده کیلویی ۱۸۷ هزار و ۱۹۰ تومان فرق دارد که معادل 
اختلاف ۹۶ درصدی اســت. چون طبق داده های فرارو هر کیلو گوساله زنده در سطح کشور 
به شکل متوسط ۱۹۳ هزار و ۵۶۰ تومان قیمت دارد.قیمت گوشت گوساله در مقایسه با گوساله 
زنده در یکسری از استان ها بیشتر از این حرف ها تفاوت دارد و مثلا در استانی مثل همدان دقیقا 
به ۱۰۰ درصد می رسد. چون گوساله زنده در این استان به شکل متوسط کیلویی ۲۰۸ هزار و 
۵۰۰ تومان فروخته می شود، اما در قصابی ها هر کیلو گوشت گوساله را ۴۱۷ هزار تومان عرضه 
می کنند. در استانی مثل خراسان رضوی نیز که این تفاوت قیمت کمتر است، حدود ۸۰ درصد 
برآورد می شود. هر کیلو گوساله زنده در استان خراسان رضوی ۱۹۲ هزار و ۵۰۰ تومان قیمت دارد 

و گوشت گوساله را در این استان کیلویی ۳۴۷ هزار و ۵۰۰ تومان فروخته می شود.

اخبار کوتاه 

نمایندگان مجلس، وزارت ارشــاد را مکلف کردند تا نسبت به 
راه اندازی سامانه رصد، پایش و سنجش مستمر شاخص های 
فرهنگ عمومی، ســبک زندگی مردم، مرجعیت رســانه ای و 

وضعیت ارتباطات کشور اقدام کند.
نمایندگان مجلس، وزارت ارشاد را مکلف کردند تا نسبت به راه اندازی سامانه 
رصد، پایش و ســنجش مستمر شاخص های فرهنگ عمومی، سبک زندگی 
مردم، مرجعیت رسانه ای و وضعیت ارتباطات کشور اقدام کند.به گزارش ایسنا، 
نمایندگان مجلس در جلسه دیروز و در جریان ادامه بررسی گزارش کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، بند »ب« ماده ۷۵ لایحه برنامه را به تصویب 
رساندند.بر اساس بند »ب« ماده ۷۵ لایحه برنامه؛ به منظور احصاء دقیق و برخط 
)آنلاین( داده های آماری مورد نیاز به جهت تسهیل پردازش، تحلیل دقیق و ایجاد 
بستر مناسب برای »آینده پژوهی« روند های سبک زندگی جامعه ایرانی، شناخت 
تحولات فرهنگی - ارتباطی و همچنین انتشار آنها، وزارت ارشاد مکلف است با 
همکاری سازمان صدا و سیما و مرکز آمار ایران و راهبری و نظارت مرکز رصد 
و برنامه ریزی و ارزیابی دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی و با رعایت اصل 
بیست و پنجم )۲۵( قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و قانون مدیریت داده ها 
و اطلاعات ملی مصوب سال ۳۰ /۰۶ / ۱۴۰۱ نسبت به راه اندازی سامانه رصد، 
پایش و سنجش مستمر شاخص های فرهنگ عمومی، سبک زندگی مردم، 

مرجعیت رسانه ای و وضعیت ارتباطات کشور اقدام نماید.
دستگاه های اجرائی و دارندگان پایگاه های داده موضوع این بند، موظفند نسبت 
به ارائه مستمر و جامع داده ها به این سامانه به صورت برخط )آنلاین( اقدام کنند.

ماجرای دسترسی به اطلاعات شخصی افراد در سامانه رصد 
سبک زندگی مردم چیست؟

گفتنی است که در جریان تصویب این بند از لایحه برنامه هفتم توسعه یکی 
از نمایندگان درباره احتمال حواشی ایجاد شده بعد از تصویب این موضوع اخطار 

قانون اساسی داد.غلامرضا نوری قزلچه در اخطاری در جلسه دیروز مجلس و در 
جریان بررسی بندی از لایحه برنامه که به راه اندازی سامانه رصد سبک زندگی 
مردم مربوط می شد، بیان کرد: در این بند ذکر شده که به صورت برخط سبک 
زندگی مردم و داده ها و اطلاعات افراد در یکجا رصد و پایش شود. اما در اصل 
۲۵ قانون اساسی گفته شده با حکم قانون این امکان وجود دارد. اگر اکنون ما 
اینجا قانون گذاری کنیم ممکن است امکان تجسس در اطلاعات شخصی افراد 
فراهم شود. اگر هدف آینده پژوهی باشد باید اطلاعات جمعی افراد مورد بررسی 
قرار گیرد و نباید بررسی لحظه به لحظه اطلاعات هر فرد صورت گیرد. با تکیه بر 

اطلاعات جمعی نیز می توان آینده پژوهی انجام داد.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به اخطار نوری بیان کرد: ما به این 
دلیل این بند را در ابتدا به کمیسیون تلفیق ارجاع دادیم تا راه اندازی سامانه پایش 
و رصد سبک زندگی افراد با رعایت اصل ۲۵ قانون اساسی باشد. قطعا اگر قرار 
باشد به احوالات شخصی افراد ورود شود، حکم قاضی لازم است و بدون حکم 
قاضی این اتفاق نمی افتد. چنین برداشتی از این حکم صورت نخواهد گرفت و 
کسی نمی تواند از اطلاعات شخصی افراد بدون حکم قبلی برداشت داشته باشد.

بررسی گزارش های بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن تهران نشان 
می دهد سهم خرید خانه های نوساز از کل معاملات در سال های اخیر 
کاهشی بوده و در مقابل سهم معامله خانه هایی با عمر بیش از 2۰ سال 
افزایش یافته است. این در حالی ست که متوسط عمر مفید بنا در ایران 
حدود 25 سال است و بر این اساس برخی از این واحدها عملا کاربرد 

خود را از دست داده اند.
به گزارش تجارت نیوز، گرانی مسکن و رشد تورم در سال های اخیر تاثیرات گسترده ای 
بر ابعاد گوناگون حوزه املاک داشته است، به گونه ای که ترکیب سنتی خرید مردم را نیز 
دگرگون کرده اســت. سهم توزیع تعداد آپارتمان های مسکونی معامله شده در تهران بر 

حسب عمر بنا گواهی بر این امر است.
سهم آپارتمان های نوساز از معاملات

بررسی گزارش های بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن تهران نشان می دهد سهم 
خانه های نوساز در واحدهای مسکونی معامله شده سال ۱۳۹۹ یعنی آخرین سال ریاست  
جمهوری حسن روحانی ۳۷ درصد و سهم خانه هایی با سن بیش از ۲۰ سال ۱۲.۸ درصد 
بوده است.مهر سال بعد یعنی سال ۱۴۰۰ و اولین سال ریاست  جمهوری ابراهیم رئیسی 
سهم خانه هایی با عمر نهایتا پنج سال از کل معاملات ۳۳ درصد و سهم واحدهایی با 
عمر بیش از ۲۰ سال ۱۳.۱ درصد ثبت شده است.این معادله در دو سال بعد نیز با همین 
ترتیب ادامه یافته است و سهم خانه های نوساز ۲۸.۶ درصد و سهم خانه های قدیمی ساز 
۲۱.۱ درصد برآورد شده است.گزارش جدید بانک مرکزی از بازار مسکن تهران در مهرماه 
نیز بیانگر آن است که واحدهای مسکونی نوساز ۲۷.۴ درصد و و خانه هایی با عمر بیش از 

۲۰ سال سهمی ۲۲ درصدی از کل معاملات طی این یک ماه داشته اند.
بنابراین می توان نتیجه گرفت طی چهار سال اخیر به طور منظم سهم آپارتمان های نوساز 
از کل معاملات روندی کاهشی داشته، اما در مقابل، سهم خانه های قدیمی ساخت مسیری 

صعودی را طی کرده است.
بر این اساس می توان نتیجه گیری کرد افزایش قیمت مسکن و کاهش قدرت خرید 
مردم در سال های اخیر باعث شده است معیار مردم برای خرید خانه ای باکیفیت تا حد قابل 
توجهی پایین بیاید و در نتیجه اقبال خانه های قدیمی برای جذب مشتری بالا رود. این 

تغییر تقاضا در بازار اجاره نیز ردپای خود را باقی گذاشته است.رکود در معاملات و ساخت و 
ساز، کاهش قدرت خرید مردم و افزایش بی سابقه قیمت واحدهای مسکونی ترکیب های 
پیشین را تغییر داده است. یکی از این تغییراتی که رسانه ها در ماه های گذشته در مورد آن 
نوشته اند نزدیک شدن اجاره بهای آپارتمان های نوساز و قدیمی ساخت است. اما این موضوع 

تا چه اندازه به حقیقت عملکرد بازار نزدیک است؟
تلاقی قیمت مسکن نوساز و قدیمی

بررسی آگهی های مسکن مناطق مختلف نشان می دهد، در برخی مناطق اجاره خانه های 
نوساز و قدیمی به یکدیگر نزدیک شده است. برای مثال آپارتمانی نوساز با متراژ ۱۰۰ متر 
در محدوده پونک ۵۰۰ میلیون تومان رهن و ۲۰ میلیون تومان اجاره ماهانه دارد، این در 
حالی ســت که اجاره بهای واحدی دیگری در همان منطقه و با همان متراژ که در سال 
۱۳۹۲ ساخته شده است ۵۰۰ میلیون تومان رهن و ۱۸ میلیون تومان اجاره ماهانه دارد.

همچنین در فایل های مناطق دیگر مانند منطقه ۱۰ که بر اساس گزارش های پبشین مرکز 
آمار ایران از پرطرفدارترین مناطق است، همین موارد به چشم می خورد. یکی از این فایل ها 
واحدی مسکونی است که ساخت آن به سال ۱۳۹۴ برمی گردد و متراژ حدود ۶۰ متر دارد. 
صاحب این واحد ۴۰۰ میلیون تومان رهن کامل برای آن در نظر گرفته است. از سوی 
دیگر آپارتمانی در همین منطقه با متراژ مشابه، ۳۹۰ میلیون تومان رهن و اجاره ای پایین 

معادل یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان دارد.
عمر ساختمان ها در ایران 25 سال، در اروپا ۱۰۰ سال!

افزایش تقاضا برای خانه های بالای ۲۰ سال در ایران در حالی نسبت به سال های گذشته 
رشد داشته که بر اساس گفته کارشناسان میانگین عمر ساختمان های مسکونی ایران از 
حدود ۳۰ ســال در دهه ۱۳۵۰، به ۲۵ سال در سال های فعلی کاهش داشته است. این 

در حالی ست که عمر ساختمان ها در برخی کشورهای غربی به ۱۰۰ سال نیز می رسد.
بنابراین آمار، بخش چشمگیری از مردم حق انتخاب را برای خرید یک خانه با کیفیت از 
دست داده اند و مجبورند برای تهیه سرپناه متناسب با بودجه خود نزدیک ترین گزینه را بدون 
در نظر گرفتن شرایط آن انتخاب کنند.از سوی دیگر این تغییر تقاضا نیز پس از مدتی باعث 
شده است قیمت این خانه ها که حالا دیگر کلنگی محسوب می شوند به قیمت خانه های 

نوساز با عمر نهایتا پنج سال نزدیک شود.

نایب رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس با بیان 
اینکه مسئولان ارشد وزارت آموزش و پرورش و سازمان برنامه 
و بودجه به وعده ها در خصــوص پرداخت پاداش پایان خدمت 
معلمان بازنشســته عمل نکرده اند،گفت: این در حالی است که 
ارزش پولی پاداش بازنشستگان روز به روز در حال کاهش است 
و در این زمینه وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان برنامه باید 

پاسخگو باشند.
محمد وحیدی با اشاره به طرح دغدغه معلمان بازنشسته از سال ۱۴۰۰ تاکنون در 
جلسات مختلف با وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان برنامه و بودجه، عنوان کرد: 
در زمینه پرداخت پاداش پایان خدمت معلمان بازنشسته در جلسات مختلف به رئیس 
سازمان برنامه و وزیر آموزش و پرورش تذکر داده شد و در یکی از جلسات تأکید کردیم 
که پرداخت پاداش از اولویت های سازمان برنامه باشد. حتی رئیس سازمان برنامه نیز 
قول مساعد داد تا به این وعده ها عمل شود.نماینده مردم بجنورد، مانه، سملقان، راز و 
جرگلان، گرمه و جاجرم در مجلس ادامه داد: بر اساس آمار، از مهرماه ۱۴۰۱ تاکنون 
هیچگونه پرداختی در زمینه پاداش پایان خدمت معلمان بازنشسته نداشته ایم و بخشی 
از مطالبات فرهنگیان ۱۴۰۰ نیز باقی مانده است. این مطالبات شامل مابه تفاوت ناشی 
از اجرای رتبه بندی معلمان نیز است.وی یادآور شد: با این حساب فرهنگیان ۱۴۰۰ به 
بعد از دولت مطالبه پاداش پایان خدمت دارند که باید به صورت فوری به این مسئله 
رسیدگی شود.نایب رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس تصریح کرد: 
اگر روال سازمان برنامه و بودجه به این نحو است که پاداش هر سال را در سال آینده 
پرداخت کرده است، اما امسال در قانون بودجه ۱۴۰۲ برای بازنشستگان همین امسال 

رقم اعتباری پیش بینی شد که تا کنون پرداخت نشده است.
ارزش ریالی پاداش بازنشستگان با این تأخیرها هر روز پایین 

تر می آید
وحیدی تأکید کرد: اگر این مطالبات پرداخت نشود با انباشت بدهی ها در سالیان 

آینده مواجه خواهیم بود و این مسئله به دلیل افت ارزش پولی هر روز به ضرور 
بازنشستگان عزیز است.

 ارزش پول ۱۴۰۰ نســبت به ۱۴۰۲ قطعا یکســان نیست و با تورم و کاهش 
ارزش پول ملی این تأخیرها به ضرر بازنشستگان است.وی در گفت وگو با خانه 
ملت تصریح کرد: در زمینه این کاهــش ارزش وزیر آموزش و پرورش و رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه باید پاسخگو باشند. چرا به تعهداتی که در جلسه رأی 
اعتماد و جلسه غیرعلنی با نمایندگان مطرح شد وزیر و رئیس سازمان برنامه و 

بودجه عمل نمی کنند.
معلم بازنشسته در چنین شرایطی تمایلی به ادامه همکاری با 

آموزش و پرورش را ندارد
این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: در چنین شرایطی به معلم بازنشسته 
پیشنهاد ادامه همکاری در دوران پس از بازشنستگی نیز داده می  شود، مشخص 
است که وقتی نه پاداش پایان خدمت به او پرداخت شده و نه حق التدریس او به 

موقع داده می شود، معلم بازنشسته تمایلی به ادامه همکاری ندارد.
وی افزود: اگر معلم بازنشسته تمام ۲۴ ساعت در نظر گرفته شده را هم در کلاس 
درس حاضر و به تدریس بپردازد، رقم پرداختی به او به استثنای کسورات کمتر از 
۶ میلیون تومان می  شود که آن هم با تأخیر پرداخت می شود. در چنین شرایطی 
معلم بازنشسته ترجیح می  دهد در جایی مشغول به کار شود که پرداخت ها به موقع 
و بهتر است، این موارد تبدیل چالشی برای آموزش و پرورش شده که باید به آن 

به صورت جدی توجه شود.
در صورت ادامه تعلل از ابزار نظارتی استفاده می  کنیم

نایب رئیس کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس تصریح کرد: در 
صورت ادامه تعلل دولت  در زمینه پرداخت نشدن پاداش پایان خدمت بازنشستگان 
فرهنگی از ابزارهای نظارتی قانونی برای وزارت آموزش و پرورش و سازمان برنامه 

و بودجه استفاده خواهیم کرد.

رییس اتاق ایران و عراق اظهار داشت: چه کسی گفته که عراق 
پول ایران را نمی دهد و باید تاکید کنم عراق هیچ بدهی به بخش 
خصوصی ایران ندارد و تاجر و فعال اقتصادی ایران تمام پول 
خود را از عراق گرفته اســت. اگر اختلافی وجود دارد مرتبط به 
برخی از پروژه ها می شود که از این اختلافات در ایران هم وجود 

دارد.
یحیی آل اسحاق در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت پول های ایران در 
عراق و همکاری های اقتصادی این دو کشور اظهار داشت: همکاری اقتصادی و 
تجاری با عراق در حال حاضر وضعیت خوبی دارد بطوریکه میزان صادرات ایران 
به این کشور ۱۰ میلیارد دلار بود اما پیش بینی می کنیم امسال این عدد به ۱۲ 
میلیارد دلار برسد.وی با بیان اینکه در تمام حوزه از تجارت تا سرمایه گذاری زمینه 
بسیار خوبی برای همکاری ها فراهم شده  است، ادامه داد: عراق یک کشور مالیِ 
قوی است و عراق بودجه ۱۵۰ میلیارد دلاری برای اقدامات اقتصادی در هر سال 
تعیین کرده و این بودجه و اقدامات مرتبط با آن را برای ۳ ســال برنامه ریزی و 

تثبیت کرده اند که رقم آن به ۴۵۰ میلیارد دلار می رسد. 
رییس اتاق ایران و عراق گفت: ۷۰ درصد از رقم ۴۵۰ میلیارد دلار وارداتی است 
که می تواند بازار صادراتی ایران باشد و این صادرات مشمول صادرادات خدمات 
فنی و مهندسی و صادرات کالا می شود و عمدتا مربوط به کالاهای پروژه های 
زیرساختی از جمله آهن، فولاد و ... می شود. معتقدم ایران به راحتی می تواند سهم 
۳۰ درصدی از عدد ۷۰ درصدی گفته شده در بخش واردات عراق، داشته باشد 

که بخش عمده آن درباره صادرات خدمات فنی و مهندسی است. 
آل اسحاق در پاسخ به این سوال چرا با وجود  این حجم از فرصت های اقتصادی 
و همکاری های اقتصادی ایران با عراق، فعالان اقتصادی در بازگشــت پول از  
عراق دچار مشکل هستند، گفت: چه کسی گفته که عراق پول ایران را نمی دهد 
و بایــد تاکید کنم عراق هیچ بدهی به بخش خصوصــی ایران ندارد و تاجر و 

فعال اقتصادی ایران تمام پول خود را از عراق گرفته است. اگر اختلافی وجود 
دارد مرتبط به برخی از پروژه ها می شود که از این اختلافات در ایران هم وجود 
دارد و بین پیمانکاران و صاحبان پروژه در ایران هم اختلافاتی درباره تعدیل ها و 
تعرفه ها دیده می  شود. وی درباره حجم بدهی عراق به ایران افزود: در حال حاضر 
عددی نمی توان گفت چراکه در جریان ادامه همکاری ها اعداد و ارقام دائما در 
حال تغییر هســتند و ایران مدام در حال صادرات برق و کالا به عراق است. اما 

در این همکاری های اقتصادی به هیچ وجه خسارتی به ایران وارد نشده  است. 
رییس اتاق ایران و عراق گفت: همکاری اقتصادی بخش خصوصی با عراق به 
تلاش دولت ها، نهادها و اتاق بازرگانی نیاز دارد البته باید توجه داشته باشیم که در 

این بازار رقبای جهانی داریم و باید توان رقابتی خود را افزایش دهیم. 
آل اســحاق تاکید کرد: جریانی که به دنبال ایجاد تصویری غلط از عراق در 
مسائل اســت، اظهارات بی خودی دارند. در خارج از کشور این جریان از سوی 
رقبای ایران مدیریت می شود اما در داخل کسانی هستند که نمی توانند در بازار 
سختی مانند عراق کار کنند و گمان می کنند که تجارت و همکاری خارجی با 
کشور دیگر باید روندی مانند »هلو برو به گلو« باشد اما اساسا فعالیت اقتصادی 
بدون ریسک نیست و هیچ تاجری نمی تواند مدعی شود که فعالیت بدون ریسک 
داشته و هزینه ای نپرداخته اســت. وی ادامه داد: در اصطلاحات تاجران، فعال 
اقتصادی باید دو جیب ضرر و سود داشته باشد و تاجری که ریسک نکند، فعال 
اقتصادی نیست و باید پتو خوابیده و نمی تواند کاری کند و این تاجران نمی توانند 
در بازار عراق فعال شــوند چراکه بازار عراق یک بازار نرُم و جاده اتوبانی نیست 

و کسی می تواند در این بازار ورود کند که فعال شود که صبور و جسور باشد.
رییس اتاق ایران و عراق تاکید کرد: آنهایی که جریان ســوئی از عراق ایجاد 
می کنند فعالان اقتصادی راحت طلب هســتند و فعــالان با این خصوصیت 
نمی توانند در بازار عراق کار کنند و بازار عراق فعال ریســک پذیر می خواهد و 

باید پاشنه آهنی داشته باشد.

را ه اندازی سامانه جنجالی رصد سبک زندگی مردم تصویب شد

بازار خانه  های کلنگی داغ شد

دولت به وعده ها در خصوص پرداخت پاداش پایان خدمات عمل نکرده است

بغداد هیچ بدهی به بخش خصوصی ایران ندارد

اگرچه بانکها موظف به فروش اموال و دارایی های مازاد خود هستند 
امــا اغلب آنها به جای فروش، روز به روز بر میزان آن می افزایند 

آنطورکه دارایی بانکها طی 2 سال اخیر، 2 برابر شده است.
با آنکه خیلی از بانکها تراز مثبتی ندارند و با کمبود منابع و نقدینگی مورد نیاز 
مواجه اند، اما اغلب آنها از دارایی های فراوان و اموال قابل توجهی برخوردار بوده 
ولی متاسفانه به دلایلی حاضر به فروش آنها نیستند، به همین دلیل گزارش های 
بانک مرکزی به دلیل انباشت دارایی و اموال بانکها حاکی از آن است که دارایی 
بانک ها بخصوص بانکهای دولتی و بورسی طی دو سال اخیر با رشد مناسبی 
مواجه شــده است.البته اموال بانکها معمولا بخشی از میزان دارایی های بانک 
محسوب می شود زیرا رشد دارایی بانکها ناشی از نتیجه قابل قبول عملکرد بانکی 
در سایر موئلفه ها و بخش های مرتبط دیگر سیستم بانکی است. به طور مثال 
رشد میزان تسهیلات دهی بانکها که منجر به سود برای بانک می شود در کنار 
سایر اقدامات نظیر انجام معامله بین بانکی و... بی شک تاثیر بسزایی بر رشد دارایی 
سیستم بانکی به جای می گذارد، اما مهمتر از همه تلاش و توجه بانکها برای 
ترازمند کردن عملکرد و فعالیت های خود همچنین مدیریت در کنترل خروج پول 
از سیستم بانکی همراه با کسب سود از نتیجه کارایی شرکت های زیر مجموعه 

خود باعث شده است تا انضباط پولی در سیستم بانکی ایجاد شود.
شفاف سازی فعالیت های بانکی با رصد عملکرد آنها

تاکید بانک مرکزی بر شفاف سازی عملکرد بانکها با انتشار صورتهای مالی از یک 
طرف و کنترل ماهانه وضعیت چگونگی کارایی آنها به طوری که بانکها ترازنامه و 
عملکردی مثبت داشته باشند، باعث شده است تا خیلی از بانک های ناتراز، سمت 
و سوی ترازمند کردن فعالیت های خود را در پیش گیرند، چرا که بانک مرکزی 
به صراحت و بدون اغماز اعلام کرده است؛ چنانچه بانکی به دلیل کمبود منابع 

مالی همچنــان به ناترازی و بی نظمی های خود ادامه دهد، بی تردید در بانک 
دیگری ادغام و یا مجوز فعالیت آن لغو می شود، به همین دلیل است که این بانک 

مدتهاست نیاز برخی بانکهای ناتراز را برای ارایه اضافه برداشت تامین نمی کند.
از طرفی نیز بانک مرکزی مدتی اســت بانکها را موظف کرده است تا میزان 
دارایی و بدهی های های خود را در ســامانه تعریف شده ای که مشخص شده 
است درج و اعلام کنند، اقدامی که باعث خواهد شد تا به درستی مشخص شود 
منابع بانکها چه مقدار بوده، چگونه و در کجا صرف می شود چرا که اکنون بخش 
عمده وجود نقدینگی در بازارها حاصل خروج پول از سیستم بانکی در قالب وام 
و تسهیلاتی بوده است که متاسفانه با انحراف، سر از بازارهای موازی غیر رسمی 

سفته بازی در آورده اند.
کنترل رشد نقدینگی و ترازمند شدن عملکرد سیستم بانکی

محســن صادقی، کارشناس مسائل پولی و بانکی در گفتگو با »بازار« راجع به 
علل افزایش دارایی بانکها طی ۲ ســال اخیر و ۲ برابر شــدن آن در این مدت 
زمان، اظهارداشت: نظامند شدن سیستم بانکی در دولت سیزدهم و توجه و تمرکز 
بانک مرکزی بر ارایه گزارش عملکرد بانکها همچنین کنترل فعالیت آنها موجب 
شده اســت تا نه تنها ناکارآمدی و تخلفات بانکی در این مدت بشدت کاهش 
یابد، بلکه شاهد رشد و رونق شاخص های بخش پولی و بانکی در کشور شویم، 
نمونه آن کنترل رشد نقدینگی و ترازمند شدن عملکرد اغلب بانکها همچنین رشد 
میزان دارایی بانکهاست که نتیجه تمرکز بانک مرکزی بر چگونگی فعالیت سیستم 
بانکی دارد.وی با بیان اینکه طبق گزارش های موجود طی یکی دو ســال اخیر 
میزان پرداخت تسهیلات بانکی به متقاضیان با رشد همراه بوده است، افزود: وقتی 
تسهیلات دهی بانکها افزایش می یابد، متناسب با آن نیز کسب سود اتفاق می 
افتد، از طرفی چون بانکها برای درآمدزایی شگردهای خاص خود را دارند، بنابراین 

طی دو سال اخیر توانسته اند دارایی های خود را ارتقاء بخشند. البته پافشاری بانکها 
در عدم فروش اموال مازاد، همچنین اضافه شدن وثایق برای بانکها به دلیل ناتوانی 
برخی تسهیلات بگیران در تسویه اقساط و ...نیز باعث شده است تا میزان دارایی 

بانکها افزایش یابد.
شرکت های زیر مجموعه بانکها حیاط خلوت مدیران

این کارشناس پولی بانکی، خاطرنشان کرد: بانکها دارایی، اموال و املاک فراوانی 
دارند که اداره آنها را اغلب به شــرکت های زیر مجموعه خود بانک می سپرند، 
شرکت های فرعی که به نوعی می توان گفت؛ حیاط خلوت مدیران بانکی می 
باشند، چرا که مدیران رده بالای بانکی با تاسیس این شرکت ها و تشکیل هئیت 
مدیره همچنین دریافت پاداش از آنها به منافع خود می اندیشند، با این وجود فروش 
این شرکت ها در چنین شرایطی به زیان مدیران بانکی تمام می شود، به همین 
دلیل است که اکثر بانکها رغبت چندانی به عرضه یا فروش اموال و دارایی های 
خود ندارند. البته برخی از املاک و دارایی بانکها به دلیل حجم بالا امکان فروش 
ندارند، موضوعی که می تواند بهانه ای برای پاسخگویی به علل عدم فروش اموال 

و املاک بانکها به به بانک مرکزی یا نهادهای مرتبط باشد.صادقی اضافه کرد: البته 
بانک مرکزی در بخش کنترل حجم نقدینگی و مهار آن طی ۲ سال اخیر توانسته 
است به خوبی کار کند، رویکردی که در صورت تداوم آن می تواند همچنان منجر 
به کاهش تدریجی نرخ تورم همچنین پایه پولی شود، چرا که طبق گزارش های 
موجود رشد نقدینگی مدتی است مسیر عقب گرد را در پیش گرفته و همچنان 

سیر نزولی را می پیماید.
وقتی ارزش دارایی اغلب بانکها دو برابر می شود

سید یاسین رضوی پور، کارشناس اقتصادی نیز در گفتگو با »بازار« در خصوص 
علل رشد دارایی بانکها، گفت: عوامل متعددی باعث شده است تا دارایی بانکها 
رشــد کند، به طور مثال، افزایش سرمایه آنها در کنار رشد ترازنامه مثبت همراه 
با شفاف سازی عملکرد سیستم بانکی باعث شده است تا سرمایه بانکها در مسیر 
رشد قرار گیرد. از طرفی بانکها طی یکسال اخیر رفتار خود را با مقررات و قوانین 
تعریف شده بانک مرکزی تنظیم کرده اند به طوری که دیگر چون گذشته دست 
به اضافه برداشت نمی زنند هر چند البته هنوز برخی بانک ها هستند که به دلیل 
ضعف عملکردی در گذشته همچنان دچار مشکل هستند و بانک مرکزی نیز برای 

ساماندهی آنها به شیوه خود هشدارهای لازم را داده است.
بنا به این گــزارش، ارزش دارایی بانک های دولتی طبق آمار بانک مرکزی با 
افزایش ۷ هزار هزار میلیارد تومانی طی دو سال به ۱۵.۴ هزار هزار میلیارد تومان 
رسیده است، به عبارت دیگر ارزش دارایی بانک ها در خرداد ماه به ۱۵.۴ هزار هزار 
میلیارد تومان رسید که نسبت به مدت مشابه و اسفند سال قبل ۳۷.۵ و ۰.۶ درصد 
افزایش یافته است. این در حالی است که دارایی بانک ها در خرداد سال ۱۴۰۰ بیش 
از ۸.۴ هزار هزار میلیارد تومان بود که طی دو ســال گذشته بیش از ۷ هزار هزار 

میلیارد تومان رشد کرده است.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس با اشاره به کمبود دارو و شیر خشک در کشور گفت: 
مردم باید جور مسئولینی که سوء مدیریت دارند را بکشند و مرگ و میربرای آنها باقی 

بماند.
دکتریحیی ابراهیمی نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس یازدهم  در خصوص کمبود دارو و شیر خشک 
نوزادان در کشور که اخیر مشکلاتی را برای جامعه ایجاد کرده افزود: شیر خشک ، مکمل ها ،مواد دارویی نقش 
اساســی در سلامت مردم دارد و یک کالای بسیار استراتژیک محسوب می شود و متاسفانه از زمانی که ارز 

ترجیحی حذف شد شرایط برای کارخانه های دارویی و مردم بسیار سخت شد.

وی با اشاره به اینکه حذف ارز ترجیحی مورد تایید مجلس نبود و دولت باید بعد از حذف اقدام به برنامه ریزی 
مناسب می کرد تصریح کرد: پول خرید مواد اولیه ،تسهیلات و قیمت ها واقع بینانه نیست و دستوری است 
بنابراین نمی شود به کارخانه ها دستور داد که محصولاتشان را به چه قیمت بفروشند .عضو کمیسیون بهداشت 
مجلس گفت: وقتی دولت پول، ارز و تسهیلات نمی دهد و قیمت ها واقعی نیست شاهد چنین مشکلاتی هستیم 

و قطعا در آینده وضعیت بدتر از این خواهد شد.
به گزارش اقتصاد۱۰۰، نماینده مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه درحوزه شیر خشک نیز شرایط مطابق وضعیت 
دارو است خاطر نشان کرد:۳ سال است که دنبال راه اندازی کارخانه شیر خشک نوزادان هستیم ولی همکاری 

انجام نمی شود،ارگانهای مختلف ورود پیدا می کنند اما هیچ کدام جوابگو نیستند و تازه زمانی که کمبود ایجاد 
می شود همه می گویند مجلس چرا جوابگو نیست.وی با بیان اینکه دولت باید پاسخگو چنین شرایطی باشد 
گفت: مجلس بارها با وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو جلسه داشته تا لااقل قیمت ها بصورت دقیق مشخص 
شود و ما به تفاوت قیمت داروهای وارداتی که هم اکنون باید از سوی مردم پرداخت شود توسط دولت تامین 
شود.ابراهیمی افزود: مجلس شورای اسلامی سال گذشته برای اینکه بسیاری از داروهای بیماران خاص وارداتی 
است ۷ هزار میلیارد تومان بودجه مشخص کرد اما چون ارز داده نشد هزینه ها بالا رفت، متاسفانه امکان تولید این 
داروها در داخل کشور نیز وجود ندارد  به همین دلیل مردم  باید جور مسئولینی که سوء مدیریت دارند را بکشند.

شرکتهای بانک، حیاط خلوت مدیران!

بی تدبیری درتامین دارو، مرگ و میر برای مردم

دوره فروش دارایی های مازاد؛ دارایی برخی بانکها طی 2 سال 2 برابر شد
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